
پیام رسان های داخلی ماهانه میزبان 40میلیون نفر است
گفت وگوی اختصاصی همشهری با عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات

نظارت بر شرکت ها و اپراتورهای 
ارائه کننده خدمات اینترنت چگونه اســت؟ 
مشخصا بر گران فروشی نظارت وجود دارد، اما 
کم فروشی و کوتاهی در ارائه خدمات چگونه 

است؟
وزارت ارتباطــات هم از طریق ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی بر عملکرد اپراتورها 
نظارت دارد و هم خودش به شکل دوره ای و بعضا 
به شکل دائمی کیفیت شبکه و وضعیت اپراتورها 
را پایش می کند و هم اینکه به گزارش های مردمی 
از طریق سامانه195رسیدگی می کند. هرکدام از 
هموطنان عزیزمان چه نسبت به کیفیت شبکه و 
چه نسبت به قیمت، هر ملاحظه ای و هر شکایتی 
داشتند، می توانند با سامانه شبانه روزی و رایگان 
195از هر جای کشــور تماس بگیرند یا از طریق 
ســایت195اقدام و شــکایت خود را ثبت کنند. 
همکاران من حتما رســیدگی خواهند کرد. اگر 
هم حضور نداشته باشند، پیام شان ضبط می شود 
و بعدا حتما به آن رسیدگی خواهد شد. در مورد 
بحث نیم بها یا یک سوم بها شدن بعضی از پلتفرم ها 
باید بگویم که ما این را هم خودمان دنبال و نظارت 
می کنیم. براســاس مصوبه  فعلی شــورای عالی 
فضای مجازی ترافیک داخلی کشور باید نیم بها 
باشد؛ البته با تشریفاتی با کســب اجازه از کاربر 
می توانند به جای حق اشتراک، ترافیک تمام بها 
حساب کنند. پلتفرم هایی که حق اشتراک پذیرند 
مثل پلتفرم های پخش فیلــم )وی او دی ها( که 
بعضا برای دیدن فیلم کاربران باید پول پرداخت 
کنند، می توانند درواقع با اپراتور توافق کنند؛ البته 
مشروط به اینکه سهامدار مشترک بین اپراتور و آن 
پلتفرم یا سکو وجود نداشته باشد. این شرایطی 
دارد، اما با شرایط خاصی چنین اتفاقی هم ممکن 
است بیفتد، اما در حالت کلی، ترافیک داخل کشور 
نیم بهاست و ترافیک پیام رسان ها هم یک سوم بها. 
البته با این اتفاقی که 2مــاه پیش افتاد و افزایش 
تعرفه فقط در مورد ترافیک خارج کشور رخ داد، 
یعنی 34درصد، عملا ایــن 50درصد هم تقریبا 
به 40درصد کاهش پیدا کرد. اگــر در این مورد 
هم مردم عزیزمان شــکایتی داشتند، می توانند 
با 195تماس بگیرنــد. الان تقریبا عموما رعایت 
می شود، به جز یکی، دو تا از پلتفرم های بزرگ که 
این موضوع در مورد آنها درحال پیگیری اســت؛ 
البته در بعضی از اپراتورها روی بعضی پلتفرم ها 
چنین اتفاقی را شاهد هستیم که تمام بها حساب 
می کنند؛ درحالی که طبــق مصوبات باید نیم بها 
حساب شود یا حتی یک سوم بها که این موضوع 
را نیز دنبال می کنیم، ولی 195شبانه روزی آماده 
دریافت گزارش ها و شــکایات مردم عزیزمان در 

حوزه  ارتباطات است.

آیا واقعا به دلیل وجود نمونه های 
مشابه خارجی، سایت هایی مانند یوتیوب و 

توییتر فیلتر هستند؟
بحث تصمیم گیــری در مورد مسدودســازی یا 
رفع مسدودســازی با وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نیست. در عموم موارد، تصمیم گیری ها 
برعهده کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه است که 
دبیرخانه اش در دادستانی کل کشور قرارگرفته و 
13عضو دارد. در هر صورت وزارت ارتباطات یک 
عضو از این 13عضو است؛ حتی دولت هم اکثریت 
ندارد و فقط 6عضو از اعضای این کارگروه به دولت 
اختصاص دارد. طبیعتا من در مورد تصمیم گیری، 
فلسفه و این قبیل مســائل، چون حوزه  کاری ما 
نیست، نمی توانم صحبت کنم، اما مثلا پلتفرمی 
مانند توییتر که نمونه  داخلی آن شاید یک سال، 
یک سال و نیم است که راه افتاده، به نظرم 15سال 
پیش یعنی سال88مسدود شده  است. من به عنوان 
وزیــر ارتباطات، برنامه و راهبردم این اســت که 
ظرفیت هــای داخلی را آنقــدر تقویت کنیم که 
بتوانند با نمونه های مشابه خارجی رقابت کنند و 
اعتقاد دارم که این توانمندی در کشور وجود دارد. 
می توانیم در خیلی از زمینه ها هم نیاز داخلی  و هم 
نیاز خارجی را برطرف کنیم. می توانیم نیاز مردم و 
کشور را از طریق جوانان، شرکت های دانش بنیان 
و ســکوهای داخلی تامین کنیم و مخصوصا در 
یک سال، یک سال و نیم اخیر هم ظرفیت داخلی 
نشان داده  که این قابلیت وجوددارد؛ البته وزارت 
ارتباطات هم تمام قد از آنهــا حمایت می کند و 
تمام زیرساخت های لازم را برای شان فراهم کرده 
است. الحمدلله نشان دادند که می توانند پذیرای 
میلیون ها نفر، حتی ده ها میلیــون نفر از مردم 
عزیزمان باشــند. امروزه پلتفرم های داخلی مان، 
ماهانه میزبــان بیش از 40میلیــون نفر از مردم 
هســتند و ما هم کمک و پیگیری می کنیم که 

روزانه ظرفیت آنها افزایش پیدا کند.

سال گذشته سال پرماهواره ای برای 
کشور بود. در ســال1403وضعیت پرتاب ها، 
خصوصا ماهواره های مخابراتی و اینترنت اشیاء 

چگونه است؟
به تعبیر من سال1402درخشــان ترین سال در 
تاریخ فضایی کشور بوده است. از سال 1387که 
ما ماهواره  امید را با ماهواره بر سفیر در مدار قرار 
دادیم تا 1400 کلا 13پرتاب فضایی داشــتیم 
و در این 2ســال و اندی 12پرتاب. فقط در سال 
1402ما 6پرتاب داشــته ایم. پرتاب  از این جهت 
مهم است که ثمره  کارهایی که دانشمندان مان در 
آزمایشگاه ها، دانشگاه ها، پژوهشگاه فضایی و در 
جاهای مختلف انجام می دهند، موقعی مشخص 
می شود که این محموله به فضا برود و درست کار 
کند. ما تا وقتی که پرتابگرمان تثبیت نشده بود، 
چنین قابلیتی نداشــتیم و درواقع نمی دانستیم 
که محموله های فضایی مان درست کار می کنند 
یا خیر. الان، برای ما مدارات لایه لئو تبدیل به یک 
آزمایشگاه شده است. ما می توانیم محموله های 
فضایی را با موفقیت بفرستیم و کار دانشمندان 
را تســت کنیم. این افتخار بســیار بزرگی است 
که ما تقریبا در نزدیکی تثبیت لایه لئو هستیم. 
ان شــاء الله چند پرتاب دیگر هم انجــام دهیم، 
می توانیــم بگوییم که ماهواره های کشــورهای 
دیگر را نیز با خیال راحت پرتاب می کنیم. البته 
الان تا مثلا 100کیلــو، 200کیلو را ما می توانیم 
در مدارات تا 500، 600کیلومتری از سطح زمین 
قرار دهیم. برنامه  این است که امسال هم وزن را 
بیشــتر کنیم و هم به مدارات بالاتر دست یابیم. 
سال1402به 750کیلومتری هم رفتیم و به مدار 
بیضوی 450هزار و هزار و110کیلومتری دست 
پیدا کردیم. ان شــاءالله لایه  لئو کــه بین 500تا 
2هزار کیلومتر است را بتوانیم امسال با پرتاب های 
متعدد تثبیت و بعد حرکت کنیم به سمت لایه 
ژئو. ان شاءالله امسال ســال پر پرتابی را خواهیم 
داشت. برای حوزه  اینترنت اشیاء هم ما بزرگ ترین 
قرارداد بخش خصوصی در تاریخ فضایی کشور را 
با یک کنسرسیوم منعقد کردیم که بتوانند یک 
منظومه از ماهواره ها را برای ما بســازند که این 
مهم را هم اکنون شروع کرده اند. نخستین نمونه ها 
امسال آماده می شود و تلاش این است که به پرتاب 
هم برســد که بتوانیم منظومه ای از ماهواره های 
مخابراتی برای کارکرد اینترنت اشــیاء را بر فراز 

کشور عزیزمان، داشته باشــیم. درحال ساخت 
بزرگ ترین پایگاه پرتاب فضایی کشــور هستیم 
که در همین دولت آغاز شد و ان شاءالله در همین 
دولت، فاز اول آن افتتاح خواهد شــد و نخستین 
پرتاب ها را از آنجا انجام خواهیم داد. ده ها ماهواره 
در دست ســاخت اســت؛ ازجمله ماهواره هایی 
که عرض کردم؛ فکر می کنــم 16ماهواره برای 
منظومه ماهواره ای شهید ســلیمانی و کارهای 
متعدد فضایی در دست اجراست. همچنین بعد 
از 10سال، زیســت در فضا را در سال1402احیا 
کردیم و  امسال هم تلاش می کنیم که یک پرتاب 
زیرمداری دیگر داشته باشیم که بتوانیم در 5سال 
آینده موجود زنده به فضا پرتاب کنیم و حتی بحث 

اعزام فضانورد را هم داشته باشیم.

درباره فیبــر نــوری در تهران 
بفرماییدو اینکه کار چقدر جلو رفته است.

پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها 
درحال حاضر در کل کشــور 35درصد پیشرفت 
داشته اســت. ما در پایان ســال1401، حدود 
2.5میلیون پوشش داشتیم، اما اکنون 7میلیون را 
رد کرده ایم، اما در مورد استان تهران هم باید بگویم 
که ما کار شهرهای اســتان تهران را آغاز کردیم؛ 
یعنی شهرهای خارج از کلانشهر تهران. الان هم 
پیشرفت خوبی داشته ایم. بعضی از شهرها کارشان 
تقریبا تمام شده، بعضی ها در میانه راه هستند و 
بعضی ها نیز هنوز شروع نشده است. جلسه ای در 
پایان سال گذشته با استاندار محترم استان تهران 
و معاون محترم شان داشتیم و همه  اپراتورهایی که 
در استان تهران هستند را جمع کردیم. قرار ما با 
آقای استاندار این شد که ایشان زحمت بکشند، 
هماهنگی هایی با مدیریت شهری شهرها انجام 
بدهند و هر مشکلی بود، ایشان برطرف کنند و قول 
ما نیز این شد که اپراتورها تمام قد پای کار بیایند 
که ان شاءالله بتوانیم در نیمه  اول سال1403کار 
شهرستان های استان تهران را به پایان برسانیم. 
اگر این همدلی و همراهی باشد، از سمت ما مانعی 
نیست و می توانیم کار پوشش فیبر نوری شهرهای 
اســتان تهران را تا هفته  دولت آینده تمام کنیم. 
در مورد شــهر تهران باید گفت کــه همین الان 
بیش از یک میلیون خانوار تحت پوشش هستند؛ 
هم کارهایی که در گذشــته صورت گرفته و هم 
کارهایی که در این مدت انجام شده است، اما اینکه 
به شکل سازمان یافته یک کار منسجمی صورت 
بگیرد که پوشش شهر تهران کامل شود، درحال 
رایزنی با شهرداری تهران و شهردار محترم، آقای 
دکتر زاکانی هستیم تا بتوانیم یک مدلی را برای 
تهران شکل دهیم که پوشش تهران را کامل کنیم.
چه زمانی اینترنت 5G در کشور 

فراگیر می شود؟ 
یکی از اولویت ها و برنامه های ما توسعه نسل پنجم 
است. منتهی موانعی سر راه این کار وجود دارد. یک 
مانع اصلی، بحث فیبر نوری است؛ حتی اگر 4G با 
حداکثر سرعتی که به شما اجازه می دهد در اختیار 
کاربران قرار بگیرد، حتما باید بی تی اس تان از طریق 
 5G فیبر نوری به شبکه متصل شده باشد. در مورد
نیز این موضوع صدق می کنــد. چندی پیش بود 
که 2سایت نسل پنجم از 2اپراتور را در یک استان 
افتتاح کردیم؛ یکی سرعتش مثلا نزدیک به 200، 
300و یکی دیگر، هزار مگابیــت بر ثانیه بود. اولی 
به شکل بی سیم به شبکه  انتقال کشور متصل بود و 
دیگری از طریق فیبر نوری؛ این یک مانع بود. مانع 
دوم، بحث تحریم است که به هر حال تجهیزات نسل 
پنجم را به سختی می شود تهیه کرد. در هر صورت 
دوستان در حال تدبیر هستند. ما حتی بومی سازی 
را هم در دستور کار قرار داده ایم که کار بسیار سختی 
است. موضوع سوم، بحث سرمایه گذاری است که با 
این درآمد و هزینه هایی که اپراتورها دارند، طبیعتا 
سرمایه گذاری در نســل پنجم که سرمایه بسیار 
زیادی را می طلبد، دشوار است. نسل پنجم به این 
شکل است که باید تعداد بی تی اس ها نسبت به نسل 

چهارم بسیار افزایش پیدا کند. 

مسئلهنیرویانسانیراحلمیکنیم
زارع پور: ما کار بزرگی را در دستور کار قرار دادیم، چون می دانید که یکی از چالش های جدی ما در حوزه اقتصادی بحث نیروی انسانی است. 
ما به نیروی انسانی ماهر در این حوزه به شدت نیاز داریم و در برنامه  هفتم توسعه ، بندی را برای دولت تکلیف کردیم که سالانه 100هزار 
نفر را در این حوزه، آموزش بدهیم و تربیت کنیم و برای آمادگی از ابتدای سال1403، این کار را شروع می کنیم. پارسال یک پروژه  بزرگ 
تعریف کردیم که بتوانیم 50هزار نفر را آموزش دهیم. اکنون کار را در 6 ، 5 استان حتی در استان های محرومی مثل چهارمحال بختیاری 
شروع کرده ایم؛ آموزش برنامه نویسی به بچه های دبیرستانی. شکر خدا بازخوردهای خوبی هم داشته ایم؛ چون کاری که ما درحال انجامش 
هستیم، توانمندسازی خود معلمان هم هست؛ یعنی ما با آموزش های روز، توانمندی های معلمان حوزه فناوری را که در دبیرستان ها 
هستند افزایش می دهیم که وقتی سر کلاس می روند، بتوانند خوب مفاهیم را به بچه ها منتقل کنند. تا الان که خدمت شما هستم بیش از 
30هزار نفر آموزش دیده اند و در حال آموزش هستند و این موضوع ادامه دارد. در پایان گواهینامه به آنها داده می شود و استعدادهای این 
حوزه که شناسایی می شوند، مسیر خودشان را پیدا می کنند که در تحصیلات تکمیلی بتوانند به نیروهای ماهر و تحصیلکرده در حوزه 

اقتصادی تبدیل شوند که به نظر من می توانیم به شکل ریشه ای مسئله  نیروی انسانی را حل کنیم.

مکث

خبر

ثبت واضح ترین تصویر مغز 
با فناوری جدید 

قدرتمندترین دستگاه MRI نخستین تصویر با 
وضوح بالا از مغز انسان زنده را ثبت کرد. تصاویر 
به دست آمده یک نگاه اجمالی با وضوح فوق العاده 
بالا به مغــز دارد که به متخصصــان در درک 
بهتر ماهیت هوشــیاری و درمان بیماری های 
عصبی کمک می کند. به گــزارش نیواطلس، 
دســتگاه Iseult MRI که توسط کمیسیون 
انرژی های جایگزین و انرژی اتمی فرانسه توسعه 
یافته اســت، دارای قدرت میدان مغناطیسی 
 MRI 11.7تسلا ست. در مقایسه، دستگاه های
معمولی که امــروزه در بیمارســتان ها به طور 
گسترده مورد استفاده قرار می گیرند، معمولا 
1.5یا حداکثر 3تسلا هستند. مزیت اصلی این 
قدرت اضافی این است که می توان تصاویری با 
وضوح بسیار بالاتر از مغز و بسیار سریع تر گرفت.

این دســتگاه جدید می تواند فقط در4دقیقه، 
تصاویری تا 0.2میلی متر از بافت مغز را به صورت 
افقی در برش هایی بــه ضخامت یک میلی متر 
ثبت کند. برای درک این ویژگی منحصربه فرد 
 MRI بهتر است بدانید، برای اینکه دستگاه های
معمولی بتوانند عکس هایی با این وضوح بگیرند، 
بیماران باید بیش از 2ســاعت به شکل کاملا 
ثابت داخل دستگاه دراز بکشند و کوچک ترین 
حرکت باعث تار شدن عکس می شود که خب 
این امکان پذیر نیست. همچنین برای افزایش 
راحتی بیمار حفره ای که باید ســر در آن قرار 
بگیرد با قطر 90سانتی متری ساخته شده است 
که بیماران می توانند سر خود را به آن بچسبانند. 
ممکن است این افزایش نسبت به اندازه 60 تا 
70سانتی متر دستگاه های معمولی زیاد به نظر 
نرسد، اما فضای سر اضافی می تواند به کاهش 

کلاستروفوبیک بودن این تجربه کمک کند.
آیســولت چند ســال پیــش روی کدو تنبل 
آزمایش شــد، اما اکنون نخستین تصاویر مغز 
انسان را که متعلق به 20داوطلب سالم است، 
اســکن کرده اســت. این تصاویر خیره کننده 
پتانسیل فناوری جدید MRI را نشان می دهد تا 
اطلاعاتی را که قبلا دست نیافتنی بود در مورد 
نحوه عملکرد مغز ازجمله نحــوه رمزگذاری 
بازنمایی های ذهنــی و علائم عصبی مرتبط با 
خودآگاهی را نشــان دهد. آیسولت همچنین 
باید به دانشمندان در درک، تشخیص و درمان 
بیماری های عصبی مانند آلزایمر و پارکینسون 
کمک کند. این فناوری جدید همچنین علائم 
شیمیایی را که معمولا خیلی ضعیف هستند و 
با اســکن های MRI معمولی دیده نمی شوند، 

می تواند شناسایی کند.

تنظیم ساعت به وقت  ماه 

کاخ ســفید از آژانس بین المللی ناسا خواسته 
است تا راه چگونگی تشــخیص زمان در  ماه 
را پیدا کند. درخواســت دفتر سیاست علم و 
فناوری ایالات متحــده از آژانس فضایی این 
اســت تا با ســایر آژانس های ایالات متحده و 
آژانس های بین المللی برای ایجاد یک سیستم 

مرجع زمانی  ماه محور همکاری کند.
به گزارش گاردین، ناســا تا پایان سال 2026 
فرصت دارد تا زمانی را که به آن زمان هماهنگ 
قمری )LTC( می گویند، راه اندازی کند. زمان 
هماهنگ قمری یک منطقه زمانی مانند مناطق 
روی زمین نیست، بلکه یک چارچوب کامل از 
زمان مرجع برای  ماه است. از آنجا که گرانش 
کمتری روی  ماه وجود دارد، زمان در  ماه کمی 
سریع تر یعنی چیزی حدود 58.7میکروثانیه 
در هر روز در مقایسه با زمین حرکت می کند. 
از سوی دیگر، LTC معیاری برای حفظ زمان 
برای فضاپیماها و ماهواره های قمری که برای 
مأموریت هایشان به دقت بســیار بالایی نیاز 

دارند، ارائه می کند.
کوین کوگینز، مسئول ارشد ارتباطات و ناوبری 
ناسا گفت: »یک ساعت اتمی در  ماه با سرعت 
متفاوتی نسبت به ســاعت روی زمین حرکت 
می کند. منطقی است که وقتی به سیاره دیگری 
مانند  ماه یا مریخ می روید، هر کدام ضرباهنگ 
خود را   دارند.« ناسا قصد دارد از سپتامبر 2026 
از طریق برنامه آرتمیس خود، مأموریت های 
فضانوردی را به سطح  ماه بفرستد که در نهایت 
یک پایگاه علمی قمری نیز ایجاد خواهد کرد 
که می تواند زمینه را برای ماموریت های آینده 
به مریخ فراهم کند. ده ها شــرکت، فضاپیما و 

کشور در این تلاش مشارکت دارند.
مقــام علمی کاخ ســفید گفته اســت بدون 
اســتاندارد زمانی یکپارچه قمری، اطمینان 
از ایمن بودن انتقــال داده ها بین فضاپیماها و 
هماهنگی ارتباطــات بین زمین، ماهواره های 
قمری، پایگاه ها و فضانــوردان چالش برانگیز 
خواهد بــود. این مقــام گفــت: اختلاف در 
زمان همچنیــن می تواند منجر بــه خطا در 
نقشه برداری و مکان یابی موقعیت ها در  ماه یا 

گردش به دور  ماه شود.

مهندسی 
پزشکی

فضا
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یکی از وزارتخانه های پرمشغله در دولت 
ســیزدهم، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بوده اســت. این وزارتخانه در 
سالی که گذشــت چندین و چند طرح 
کوچک و بزرگ را در زیرمجموعه های خود پیش برد که 2مورد از مهم ترین آنها، پوشش فیبر 
نوری و پرتاب ماهواره های متعدد به فضا بوده است. عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات در گفت وگویی پاسخگوی پرسش های خبرنگار همشهری بود.

ساسان شادمان منفردگفت وگو
روزنامه نگار
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5G توسعه شبکه
یکــی از اهــداف  مــا در رابطــه بــا ایــن 
افزایش تعرفه  که ســال گذشته اتفاق 
افتاد کــه پایین تر از تــورم بــود و بعد از 
6، 5ســال کــه افزایشــی نداشــت، رخ 
داد، این بود که منابع لازم را به منظور 
توســعه بــرای اپراتورهــا فراهــم کنیم و 
همیــن کار را هــم کردیــم؛ یعنــی تعهد 
گرفتیــم از اپراتورهــا کــه تمــام منابــع 
حاصل از این افزایش را صرف توســعه 
شبکه کنند. بخشی از این منابع را هم 
تعهــد گرفتیــم کــه بــا منابع خودشــان 
و بــا منابعــی کــه از بانک هــا می گیرند، 
اهرم کرده و صرف توسعه نسل پنجم 
کننــد کــه طبــق توافقاتــی کــه صــورت  
 5G گرفته و تا آخر ســال 1403، شبکه
بایــد 10درصــد در کشــور توســعه پیــدا 
کنــد، الان حــدود 4، 3درصــد اســت. 
مانــع بعــدی بحــث فرکانــس اســت. 
فرکانــس احتیــاج دارنــد. مــا 4، 3بانــد 
فرکانســی داریم کــه به طور مشــخص 
بــه آن »گلــدن فرکانــس« یــا فرکانــس 
طلایــی بــرای 5G گفته می شــود. یکی 
از آنهــا فرکانــس 3600تــا 3800اســت 
که مــا مقدمات واگــذاری بــه اپراتورها 
را فراهــم کرده ایــم. ان شــاءالله اوایــل 
ســال جاری مزایده اش برگزار می شود 
و ایــن فرکانــس در اختیارشــان قــرار 
می گیــرد. مــوارد اجرایــی کوچکــی نیز 

وجود دارد که برطرف می شود.

قوی ترین لیزر 
فرابنفش جهان

چینــی  دانشــمندان 
قدرتمندتریــن لیــزر 
فرابنفش را با اســتفاده 
 LBO از کریســتال های
توسعه دادند. پژوهشگران 
آکادمی علــوم چین به 
بالاترین تــوان خروجی 
بــرای لیزرهــای 193 و 
221 نانومتری تولید شده 
با اســتفاده از کریستال 
لیتیوم تری بورات دست 
یافته اند. این دســتاورد 
زمینه را برای کاربردهای 
لیزر طیف  این  بیشــتر 
فرابنفش عمیــق فراهم 

می کند.

 توانمندی 
ماه نورد ژاپنی

ماه نورد  جدید  نســخه 
اکتشــافات  آژانــس 
هوافضای ژاپن و شرکت 
تویوتــا می توانــد بــا 
جمع کردن تجهیزات خود 
به یکی از شخصیت های 
مجموعه  تبدیل شوندگان 
بدل شود. اکنون می توان 
گفت که ماه نورد نســل 
آینده ژاپن بیشتر از چیزی 
اســت که به نظر می رسد. 
این ماه نورد نه تنها جزئیات 
حمل ونقل فضانوردان را 
بازتولیــد می کند، بلکه 
»آپتیموس  شخصیت  به 
پرایــم« در مجموعــه  
»تبدیل شوندگان« تبدیل 

می شود.

پانکراس مصنوعی 
برای دیابتی ها

سرویس سلامت همگانی 
انگلیس اعلام کرد هزاران 
کودک و بزرگسال مبتلا 
به دیابت نــوع اول یک 
برای  پانکراس مصنوعی 
انسولین  سطح  مدیریت 
خونشان دریافت می کنند. 
بسته  این سیستم حلقه 
هیبریــدی شــامل یک 
حسگر زیر پوست است که 
سیگنال ها را به طور بی سیم 
به یک پمپ می فرستد که 
روی بدن بســته می شود 
و انســولین مورد نیاز را 
فراهم می کند و می تواند 
ریسک دیابت نوع یک را 
بدون نگرانی برای تزریق 
یــا اندازه گیری قند خون 

کاهش دهد.

تله نانویی برای ایدز
پژوهشــگران آلمانــی 
موفق شــدند با استفاده 
از نوعی نانوالیاف و ذرات 
مغناطیسی ابزاری بسازند 
که ویروس ایدز را به دام 
می اندازد. محققان دانشگاه 
لایپزیگ و دانشگاه اولم، 
روش جدیــدی را برای 
 HIV جداســازی ویروس
از نمونه ها ارائه کردند که 
می تواند فرایند تشخیص 
عفونت ویروسی را تسریع 
کند. در این روش محققان 
روی نانوالیــاف پپتیدی 
مغناطیسی  میکروذرات 
قرار دادند و از این طریق 
یــک دام نانویــی برای 
گیرانــدازی ویروس ایدز 

ارائه کردند.


